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PREDSEDNIKU REPUBLIKE SRBIJE  
 
 
Na ruke  
Gospodinu predsedniku Borisu Tadiću,    
 
 
Poštovani gospodine predsedniče,  
 

Smatramo više nego potrebnim da Vam se i lično obratimo. Vi ste već upućeni u 
težak položaj pčelarstva koji se proteže duži niz godina unazad, a koji je samo 
kulminirao prošle i ove godine, o čemu smo već dostavili dopis Ministarstvu 
poljoprivrede.  

Kao što znate, pčelarstvo je ugroženo u čitavom svetu zbog sve nekontrolisanije 
upotrebe pesticida i remećenja ekološke ravnoteže. Došlo se do paradoksa da je pčela 
kao glavni faktor održavanja ekološkog balansa i očuvanja biodiverziteta stavljena u 
situaciju da postane ugrožena. Navešćemo Vam samo tri užasno zabrinjavajuća primera.  

 
 
1) U SAD-u se proteklih nekoliko godina beleži konstantno uginuće pčelinjih 

zajednica, koje je kulminiralo u poslednje dve godine, te su SAD spale samo na 
trećinu potrebnog broja pčelinjih zajednica za oprašivanje u poljoprivredi, a o 
oprašivanju divljih kultura i sledstvenom očuvanju biodiverziteta da i ne 
govorimo. Posledice su već vidljive. Američki agroekonomisti već beleže skok 
cena hrane za koji okrivljuju smanjenje broja košnica, a za neke vrste hrane 
se predviđa skok cena od čak 10 puta do kraja 2008. godine.  

2) U Velikoj Britaniji su početkom ove godine, zbog sličnih problema, pčelari 
zatražili pomoć od ministra poljoprivrede, ali je on odgovorio negativno, da 
nema para za pčelarstvo. Čak je hteo da zatvori najpoznatiju svetsku 
laboratoriju za istraživanja u pčelarstvu u Rothamsted-u. Međutim, nakon 
samo mesec dana pristigli su mu više nego zabrinjavajući izveštaji sa terena o 
padu procenta oprašivanja i padu prinosa, pa je samoinicijativno odmah 
pokrenuo izradu Nacionalne strategije za spas pčela. Jednostavno, pojedini 
političari nisu ozbiljno shvatali poruku Alberta Ajnštajna, kada je rekao da će 
nakon nestanka pčela, za četiri godine nestati i čovek. Jer, od pčela direktno 
zavisi 35% hrane na našoj trpezi, a indirektno oko 90%. Pre samo 10 dana iz 
Londona naučnici su poručili da je zbog smanjenja pčelinjeg fonda za trećinu 
samo u poslednjih godinu dana, u Velikoj Britaniji došlo do pada zaliha voća i 
povrća.  

3) Najdrastičniji primer nebrige za pčele i budućnost ljudi stiže iz provincije 
Sečuan u Kini. Oni su masovnim uvođenjem insekticida u poljoprivrednu 
proizvodnju pobili sve pčele. Sada se Kinezi u Sečuanu veru po drveću i 
prethodno ručno sakupljenim polenom i perom oprašuju voće. O tome je 
nedavno emitovana potresna reportaža na National Geographic-u.  

 



Svemu tome dodajmo i činjenicu da su naučna istraživanja 2005. godine potvrdila 
da pčele polako postaju praktično jedini ekonomski vredan oprašivač, dok drugi 
oprašivači polako izumiru, neke vrste i do 93%. Ne dozvolimo da uništimo i pčele!  
 

 
Naš Savez je učinio sve što je u njegovoj moći. Sačinio je nacionalnu strategiju za 

sprečavanje uginuća pčela, vrši kontinuiranu edukaciju pčelara, a tražili smo od 
nadležnih u Ministarstvu poljoprivrede da se što pre uvede registar pčelinjaka i njihova 
veterinarska kontrola, jer smatramo da je to u interesu razvoja pčelarstva na evropskim 
principima, što je u postupku realizacije i na čemu Vam se zahvaljujemo. Takođe smo 
tražili i prilagođavanje nekih naših propisa vezanih za pčelarstvo, propisima EU. To je 
naša inicijativa, kako bi što pre bili spremni za evropsko tržište.  

 
Sada nam je potrebna konkretna pomoć države, tj. uvođenje subvencija po 

košnici za sve pčelare, kao oprašivačima, čime bi se izjednačili sa drugim zemljama u 
tranziciji, jer smo jedina zemlja koja ih nema. Sve zemlje u bližem i daljem okruženju 
direktno pomažu pčelarstvo, jer bez pčelarstva nema poljoprivrede. Klimatske promene 
će neko i da preživi, ali nestanak pčela neće niko.  
 

Državni potez uvođenja ili neuvođenja subvencija po košnici, za sve pčelare 
predstavljao bi signal da li da se i dalje bave pčelarstvom ili da se okreću nekom drugom 
zanimanju, jer su inputi višestruko porasli u poslednjih nekoliko godina. Čak i neki 
dosadašnji profesionalni pčelari počinju da se zapošljavaju, jer ni sa 500 košnica ne 
mogu da izdržavaju porodicu. Uz dobijanje subvencija, pčelarstvo bi tržišno ojačalo i već 
za 3-4 godine bilo spremno za značajan izvoz ekološki čistih pčelinjih proizvoda. U 
suprotnom, pčelari će masovno napuštati pčelarstvo, što je zapaženi trend već par 
godina, i poljoprivreda će se naći u velikom problemu. Molimo Vas da svojim autoritetom 
doprinesete da se uvedu subvencije u pčelarstvu po košnici, zarad budućnosti ovog 
naroda.  
 

Molimo Vas i da hitno primite našu delegaciju najkasnije do kraja septembra kako 
bi se dogovorili šta nam valja činiti.  

Takođe Vas pozivamo na okrugli sto o pčelarskoj problematici, zajedno sa 
premijerom i ministrom poljoprivrede, koji će se održati 26. septembra u Smederevskoj 
Palanci u 12 sati.  
 
 

Sa nadom u Vašu mudru odluku,  
 

Dr med. Rodoljub Živadinović, specijalista epidemiologije  
Predsednik Saveza pčelarskih organizacija Srbije  

(060) 444-01-01  
rodoljubz@nadlanu.com  

 


